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بهداشت و سلامت

»وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی«:
از غالب شدن سویه اومیکرون

 در کشور نگران هستیم
»بهرام عین اللهی« - وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی- 
در حاشیه اجلاس رؤسای دانشگاه های علوم پزشکی سراسر 
کشور، گفت: وقتی آلودگی و سویه ای در یک کشور ایجاد 
می شود، به کشورهای دیگر نیز سرایت می کند و در کشور 
ما نیز به دلیل ورود و خروج مسافرین، اومیکرون وارد کشور 

شده است.
کنون  تا  انجام شده  با تست های تشخیصی  افزود:  وی 
کشور  در  اومیکرون  به  مبتلا  بیمار  هزار  دو  از  بیش 
نمی گیریم  تست  بیماران،  همه  از  اما  شده  شناسایی 
و  می شود  انجام  تست ها  این  اتفاقی  صورت  به  بلکه 
موارد  این  از  بیشتر  جامعه،  سطح  در  آلودگی  میزان 
است. مراجعات سرپایی در دو هفته اخیر تقریباً ۴ برابر 
افزایش می یابد ممکن  شده و وقتی مراجعات سرپایی 
است موارد بستری و بیماران بدحال نیز افزایش یابد و 

نگرانی هایی در این زمینه داریم.
وزیر بهداشت خاطرنشان کرد: توصیه ما به مردم این است که 
در اسرع وقت، دوز سوم واکسن کرونا را تزریق کنند. تا کنون 
حدود ۱۳ میلیون نفر، دوز سوم را تزریق کرده اند و یکی از 
دلایلی که مرگ و میر بیماران کرونایی در این روزها در کشور 
کمتر است، واکسیناسیون گسترده ای بوده که خوشبختانه تا 
کنون حدود ۸۹ درصد از جمعیت هدف، یک دوز و حدود ۷۹ 

درصد نیز دو دوز را تزریق کرده اند.
عین اللهی تاکید کرد: ایمنی واکسن ها، محدود به زمان 
بیمه نمی کند و  را  العمر ما  است و به صورت مادام 
را  به همین خاطر کشورهای غربی که واکسیناسیون 
زودتر شروع کرده بودند، ایمنی در آنها کاهش یافته و 
شدیداً به مردم شأن تزریق دُز سوم را توصیه می کنند. در 
ایران عمده واکسن های تزریق شده مربوط به ماه های 
شهریور، مهر و آبان بوده که نیاز است به سرعت، افرادی 
که سه ماه از واکسیناسیون شأن گذشته، دُز سوم را 

تزریق کنند.
وی تاکید کرد: یکی از مهم ترین نگرانی های ما، عادی انگاری 
توسط مردم است و نباید تصور کنند که همه چیز تمام 
شده است. مهم ترین نکته بهداشت فردی، استفاده از ماسک 
است. ثابت شده که استفاده مداوم از ماسک، می تواند تا 
حد زیادی از ابتلاء به اومیکرون پیشگیری کند. متأسفانه 
در فضاهای جمعی می بینیم که بخشی از مردم، از ماسک 

استفاده نمی کنند.
دانشگاه ها  رؤسای  به  کرد:  خاطرنشان  بهداشت  وزیر 
مراکز  که  دادیم  دستور  پزشکی  علوم  دانشکده های  و 
جدید  پیک  با  مقابله  برای  کامل  آمادگی  باید  درمانی 
و  اسفند  بهمن،  ماه های  باشند چون  داشته  را  بیماری 
فروردین را در پیش داریم. نیروهای بهداشتی و درمانی 
و  کشیدند  زیادی  زحمات  گذشته  سال  دو  طول  در 
تعدادی نیز شهید شدند اما آنها آمادگی خدمت به مردم 
پروتکل ها  رعایت  تشدید  مساله،  مهم ترین  اما  دارند  را 

توسط مردم است.
عین اللهی گفت: ستاد ملی مقابله با کرونا در مورد اعمال 
محدودیت ها تصمیم گیری می کند و وزارت بهداشت در این 
زمینه، پیشنهادات کارشناسی خود را مطرح می کند. با توجه 
به شرایط کشور، ستاد ملی مقابله با کرونا تصمیمات لازم را 
می گیرد. اگر در اجتماعات، از ماسک استفاده و فاصله گذاری 
رعایت شود، تا حدی می تواند از ابتلاء به اومیکرون جلوگیری 

کند.
وی تاکید کرد: به مردم اطمینان می دهیم که هر واکسنی 
تأمین  را حتماً  و چه خارجی  داخلی  باشد چه  نیاز  مورد 
می کنیم. متأسفانه شایعاتی در فضای مجازی منتشر شده 
اما  نمی شود  وارد  کشور  به  دیگر  خارجی  واکسن  که  بود 
حقیقت این است که هر واکسنی که مورد نیاز باشد را وارد 
می کنیم. تا امروز حدود ۱۸۵ میلیون دوز واکسن کرونا تأمین 
شده که حدود ۱۵۲ میلیون دُز، وارداتی و بقیه ساخت داخل 

بوده است.

آموزش

چندی پیش از سوی وزرای کشور و آموزش و پرورش، 
از این پس حضوری  اعلام شد که آموزش در مدارس 
بود و دانش آموزان ملزم هستند سرکلاس های  خواهد 
درس حاضر شوند. این در حالی است که وزیر آموزش 
آموزان  دانش  حضور  بود  گفته  هفته  اوایل  پرورش  و 
»اختیاری« است. این اظهارات متناقض که به فاصله 
کمی از یکدیگر بیان شدند، موجب سردرگمی خانواده ها 

شد.
»علیرضا کریمیان« -مدیرکل آموزش وپرورش شهر تهران- 
در گفت وگویی در همین راستا، به چند پرسش درباره 
کم و کیف حضوری شدن آموزش ها و بازگشایی کامل 
مدیران  با  کرد:  اظهار  باره  این  در  و  داد  پاسخ  مدارس 
مناطق و مدیران مدارس جلسه گذاشته و روی حضور 
حداکثری دانش آموزان و برگشت آنها به مدرسه و حضور 

در فضای مدرسه و تدریس حضوری تاکید کردیم.
برنامه ریزی  تهران  افزود: مدیران ما در سطح شهر  وی 
کرده اند که شاهد حضور همکاران در مدارس به صورت 
کامل بوده و با فعالیت های آموزشی به صورت حضوری 

در خدمت دانش آموزان باشیم.
مدیرکل آموزش وپرورش شهر تهران درباره آمادگی مدارس 
برای پذیرش حضوری دانش آموزان گفت: تمهید مقدمات 
لازم انجام شده است تا از شرایطی که در این دوسال 
داشته ایم به شرایط عادی برگردیم و در فضایی بسیار 
خوب شاهد رشد و پیشرفت تحصیلی دانش آموزان و 

ارتقای مهارت های آنها به ویژه در حوزه اجتماعی باشیم.

کریمیان با بیان اینکه همکاران ما کامل و به صورت ۱۰۰ 
درصدی در مدارس حضور دارند گفت: اولیای دانش آموزان 
در  خودشان  خادمان  و  کشور  بهداشتی  مسئولین  به 
آموزش وپرورش اعتماد کامل دارند. دانش آموزان نیز به 
صورت کامل و صد در صدی در مدارس هستند و ما 
به زودی شاهد برقراری شرایط عادی و تدریس حضوری 

در تمام مدارس کشور به ویژه شهر تهران خواهیم بود.
وی در واکنش به اینکه برخی مدارس با توجه به شرایط 
و تراکم بالا، صرفا آموزش مجازی داشتند و دانش آموزان 
کلاسِ  پس،  این  از  کرد:  عنوان  نمی رفتند  مدرسه  به 
درسِ صرفا مجازی نخواهیم نداشت و کلاس های درس 
کلاس  هم  همکارانم  آن،  کنار  در  می شود.  حضوری 

حضوری و هم مجازی را اداره می کنند و آموزش 
صرفا  شرایطی  هیچ  تحت  و  است  ترکیبی 

نخواهیم  غیرحضوری  به صورت  را  کلاسی 
داشت.

کریمیان درباره ساعات آموزش و حضور 
دانش آموزان در مدرسه نیز عنوان کرد: با 
برنامه ریزی مدیران مدارس، ساعت های 
ظهر  تا  صبح  از  کامل  حتی  و  طولانی 

پذیرای دانش آموزان هستیم.
وی درباره میزان حضور در طول هفته نیز 

گفت: اکنون نمی توانیم نسخه واحدی 
در  مدرسه   ۴۸۰۰ تمام  برای 

سطح شهر تهران بپیچیم. 

شرایط، مدرسه به مدرسه و پایه با پایه متفاوت است، 
ابتدایی یک شیوه و برای متوسطه  مدیران برای دوره 
اول و دوم شیوه های دیگری را به کار گرفته، برنامه ریزی 

می کنند و به استحضار اولیاء می رسانند.
کریمیان درباره الزامی بودن یا نبودن تزریق دو دز واکسن 
برای حضور در مدرسه نیز توضیح داد و اظهار کرد: با 
همت دولت، شاهد کار بزرگ و ویژه ای در سطح کشور 
بودیم و خوشبختانه آحاد جامعه دو دز واکسن را تزریق 
آمار خوبی داریم. ما  کرده اند و در تزریق دز سوم هم 
مشکلی در این زمینه نداریم، با اطمینان خاطر خوبی که 
ایجاد شده دانش آموزان سرکلاس حاضر می شوند. آنها که 
به لحاظ سنی مشمول هستند و وزارت بهداشت اعلام 
کرده حتما واکسن  می زنند ولی اینکه الزامی 
باشد یا خیر، به تصمیم وزارت بهداشت 
بستگی دارد و ما تابع پروتکل ها و 
ستادملی  اعلامی  سیاست های 

مقابله با کرونا هستیم.
تا  وی اضافه کرد: همکاران من 
زمانی که علائم ظاهری بیماری را 
در دانش آموز نبینند مانع حضورش 
دانش آموز  آنکه  مگر  نمی شوند، 
علائم ظاهری بیماری را داشته باشد 
منزل  در  صورت  این  در  که 
استراحت می کند تا 

بهبود یابد.

»علی سلاجقه«-رئیس سازمان محیط زیست- طی نامه ای 
خطاب به رئیس جمهور، خواستار ادغام سازمان محیط 

زیست و سازمان جنگل ها شده است!
ادغام سازمان حفاظت محیط  است؛ موضوع  ذکر  شایان 
زیست و سازمان جنگل ها در برخی مقاطع در کشور مطرح 
بوده و این موضوع مخالفان و موافقان زیادی داشته است. 
اخیرا سلاجقه رئیس سازمان محیط زیست و رئیس دفتر 
رئیس جمهور خطاب به رئیس سازمان استخدامی کشور 

خواستار ادغام سازمان محیط زیست و سازمان جنگل ها شده 
اند! در بخشی از نامه سلاجقه به سید ابراهیم رئیسی آمده 

است:
»یکی از موضوعات مهم و بالمطالبه برای جوامع نخبگان 
و بدنه کارشناسی کشور که می تواند نظر حتی شهروندان 
غیر همسو را نسبت به دولت مردمی و انقلابی را بسیار 
مناسب گرداند موضوع ادغام 100 درصدی سازمان جنگل ها, 
مراتع و آبخیزداری کشور با سازمان حفاظت محیط زیست 

کشور در همین جایگاه معاون رئیس جمهور باشد. چنانچه 
صلاح می فرمائید عنوان نیز سازمان محیط زیست و منابع 

طبیعی باشد.
در بخشی از نامه غلام حسین اسماعیلی, رئیس دفتر 
رئیس جمهور به رئیس سازمان اداری و استخدامی کشور 
نیز بر موضوع ادغام 100 درصدی سازمان جنگل ها, مراتع و 
آبخیزداری کشور با سازمان حفاظت محیط زیست تاکید 

شده است.«

»مدیرکل آموزش وپرورش شهر تهران« خبر داد:

جزئیات آغاز آموزش  »حضوری« در مدارس تهران اعلام شد

»سردار محمدرضا مقیمی« -رئیس پلیس 
انتظامی  فرماندهی  اقتصادی  امنیت 
اجرای  از  ایران-  اسلامی  جمهوری 
چهاردهمین طرح سراسری مقابله با قاچاق 
کالا در سراسر کشور خبر داد و گفت: ارزش 
از  بیش  طرح،  این  در  مکشوفه  کالاهای 
شده  برآورد  میلیارد ریال   ۱۲۰ و  هزار  یک 
خبر  این  جزئیات  تشریح  در  وی  است. 

اظهار داشت: براساس برنامه های عملیاتی تدوین شده سال جاری، چهاردهمین 
مرحله طرح سراسری مقابله با قاچاق کالا با اولویت قاچاق دام زنده، طیور، اقلام 
اساسی و خوراکی و محصولات استراتژیک )گندم، آرد و نهاده های خوراک دامی 
و کشاورزی( و... در دو هفته با استفاده از ظرفیت رده های انتظامی و مرزبانی 
در سراسر کشور اجرا شد. وی افزود: در اجرای این مرحله از طرح که استان های 
کردستان، گلستان، البرز، فارس، لرستان و اصفهان بیشترین کشفیات را داشتند در 
مجموع یک هزار و ۶۷۱ راس دام زنده ، ۵۱ هزار و ۴۱۰ قطعه طیور، بیش از یک هزار 
و ۵۲۱ تن انواع کالاهای اساسی و ارزاق عمومی، محصولات و نهاده های کشاورزی 

و سایر اقلام مکشوفه قاچاق و ممنوعه و... کشف شد.

»سرهنگ علی محمد رجبی« - رئیس مرکز 
سایبری  جرایم  از  پیشگیری  و  تشخیص 
پلیس فتا- گفت: برخی از مجرمان سایبری در 
بازی های آنلاین خود را مسابقه دهنده معرفی 
اجرای  به  اقدام  مناسب  فرصت  در  و  کرده 
نقشه های خود می کنند. بسیاری از بازی های 
معروف قابلیت گفت وگو متنی و ویدئویی 
دارند و والدین از خطرات آن بی اطلاع هستند.

به گفته رئیس مرکز تشخیص و پیشگیری از جرایم سایبری پلیس فتا ناجا مجرمان 
سایبری با هویت غیر واقعی در بازی های آنلاین شرکت و اقدام به اغفال کاربران به ویژه 
کودکان و نوجوانان می کنند. والدین باید ضمن رعایت رده بندی سنی بازی ها برای فرزندان 

خود به ارتباط آن ها را نیز در بازی های آنلاین زیر نظر داشته باشد.
پیشتر سرهنگ رجبی رئیس مرکز تشخیص و پیشگیری از جرایم سایبری پلیس فتا 
ناجا نسبت به آثار مخرب افراط در انجام بازی های رایانه ای بر ذهن، فعالیت و رفتار 
افراد هشدار داده و گفته بود نوجوانان به جای حضور در اجتماع و مراوده و بازی با 
همسالانشان، وقت خود را به بازی های کامپیوتری می گذرانند و به همین دلیل از لحاظ 

اجتماعی منزوی می شوند.

»رئیس پلیس امنیت اقتصادی فرماندهی ناجا«:

اجرای چهاردهمین مرحله طرح سراسری 
مقابله با قاچاق کالا

طی نامه »رئیس سازمان محیط زیست« خطاب به »رئیس جمهور«؛

درخواستِ ادغام سازمان محیط زیست و سازمان جنگل ها!

»رئیس مرکز تشخیص و پیشگیری از جرایم سایبری پلیس فتا«

فعالیت مجرمان سایبری
 در بازی های آنلاین

حوادث و انتظامی

محیط زیست

دنیای هوادار یاد و خاطره شهدا به ویژه بسیجیان اعزامی از شهرک ولیعصر »عج« منطقه ۱۸ 
تهران، مرتضی ابراهیمی، حسین اکبری و مالک ازوم چلویی که  ۱ بهمن ماه ۱۳۶۶ در عملیات 
بیت المقدس۲ »منطقه ماووت« به مقام شامخ شهادت نائل گشتند را گرامی می دارد
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اجتماعی

اقتصاد کلان

دستاوردهای اقتصادی سفر 
»رئیس جمهور« به روسیه؛

هم گرایی دوجانبه در تامین 
نهاده ها و غلات و خرید لوکوموتیو

»سید احسان خاندوزی« - وزیر امور اقتصادی و دارایی- 
درباره مباحث اقتصادی که رؤسای جمهور دو کشور ایران 
و روسیه در مورد آنها صحبت کردند، با اشاره به خبرهای 
بسیار خوبی که بعد از جلسه دو رئیس جمهور شنیده شد، 
گفت: بخش اعظم و قریب به اتفاق موضوعاتی که توافق 
شده بود هم در خصوص همکاری های حوزه بالادستی 
ترانزیت دو کشور و هم در  نفت و گاز و هم در حوزه 
حوزه نیروگاهی و استفاده از خط اعتباری 5 میلیارد دلاری 
بود که بالاخره بعد از گذشت چند سال از تصویب آنها و 
سرعت بسیار کندی که داشت، در مورد تسریع و تکمیل 

آنها توافقاتی صورت گرفت.
خاندوزی درباره این توافقات تصریح کرد: تکمیل کریدور 
شمال به جنوب از طریق ترانزیت ریلی که بتواند جنوب 
اروپا متصل  را به آسیای میانه و  ایران و خلیج فارس 
کند یکی از محورهای این توافق بود که بر اساس آن 
تصمیمات بسیار خوبی برای خط آهن رشت ـ آستارا و 

خط آهن اینچه برون ـ گرمسار اتخاذ شد.
وزیر امور اقتصادی و دارایی به دیگر توافقات جنبی 
نهاده های  تأمین  مورد  در  گفت:  و  کرد  اشاره  نیز 
و  لوکوموتیو  خرید  همچنین  و  غلات  و  اساسی 
موضوعاتی ازاین دست، بسیار بیشتر از آن چیزی که 
هم نظری ها  و  هم گرایی  می رسید،  نظر  به  ابتدا  در 
وجود داشت که خبرهای تکمیلی و تشریحی آینده، 
دو  بین  راهبردی  و  حداکثری  توافقات  تأییدکننده 

کشور خواهد بود.

نگاه

اعتیاد و سوءمصرف مواد دارای عوامل زمینه ساز متعددی در 
حیطه های نگرش، محیط و جامعه است. چرا که نگرش افراد 
معتاد در خصوص اهمیت مسأله اعتیاد بعنوان یک مشکل 
فردی با نگرش افراد غیرمعتاد تفاوت های بسیاری دارد. اما 
باید توجه داشته باشیم که نگرش افراد جامعه در خصوص 
مسأله اعتیاد جهت برنامه ریزی هایی برای پیشگیری از آن، 

می تواند نقش اساسی داشته باشد.
برای  امکانات لازم  آوردن  فراهم  فراغت،  اوقات  به  توجه 
ایجاد بسترهای فرهنگی که در پیشگیری از نابسامانی های 
رفع  در  موثری  بسیار  نقش  اعتیاد،  بویژه  اجتماعی 
چالش های این معضل خانمان سوز خواهد داشت. بطور  کلی 
دولت ها هر ساله بودجه ای را صرف مقابله با مواد مخدر و 
جمع آوری معتادان می کنند، اما نگاهی کوتاه به وضعیت 
معتادان متجاهر نشان می دهد، این بخش یک بازطراحی در 
برنامه ریزی های دولت لازم دارد تا ناکارآمدی های سال های 

گذشته جبران شوند. 

وضعیتی که در قانون ایران برای معتادان متجاهر در نظر 
گرفته شده است، هر چند آن ها را بعنوان بیمار شناسایی 
می کند، اما به دلیل پیچیدگی های بیماری اعتیاد و درمان 
آن، فرد معتاد براحتی تبدیل به مجرم خواهد شد. اما باید 
اشاره کرد که نگهداری معتادان متجاهر، در چنین شرایطی 

برای مجموعه های دولتی و قضایی بدون هزینه نیست. 
حال سوال اساسی این است که، تا به الان، تا چه اندازه 
مراکز نگهداری ویژه جمع آوری و نگه داری معتادان متجاهر 
کارآیی داشته اند؟ جمع آوری معتادان از سطح شهر امری 
بزرگ است و دستگاه هایی مانند ناجا، بهزیستی، استانداری 
و... در کنار شهرداری برای بهبود عملی شدن این امر حضور 
دارند، ولی مهمترین مشکل در جمع آوری معتادان متجاهر 
قبول مسئولیت آن است، چرا که بعد از جمع آوری آن ها، 
باید درمان، سم زدایی، اشتغال و حرفه آموزی، هویت.یابی 
و آشنایی با خانواده و... انجام شود، تا دوباره به اعتیاد 

بر نگردند. 

در کنار این موارد، خانواده معتاد نیز باید مورد توجه قرار 
گیرند، چراکه اگر فرد به مسیر خطا رفته، خانواده او نباید 
آسیب ببیند و مشکلی برایش بوجود آید. پس در موضوع 
جمع آوری معتادان متجاهر، چندین مورد باید بررسی شود 
و فقط جمع آوری آن ها، کمکی به حل این معضل نمی کند 
و به همین دلیل است که یک معتاد چندین بار جمع آوری 
می شود، ترک هم می کند ولی بخاطر دلایلی که مطرح شد، 
دوباره به مصرف مواد مخدر روی می.آورد. البته منتقدان 
اجتماعی، پاسکاری وظایف بین نهادها را دلیل تامین نشدن 
سرپناه برای معتادان متجاهر اعلام می کنند و مسئولان امر، 

نبود بودجه را.
اگرچه سال گذشته اقدامات خوبی برای جمع آوری معتادان 
متجاهر از سوی نهادهای مختلف انجام شد، اما هنوز هم 
شعار شهر بدون کارتن خواب محقق نشده و از مهمترین 
برای  بستر مناسب  نبود  این شعار،  دلایل محقق نشدن 
نگهداری و تامین و تخصیصی بودجه مورد نیاز می تواند 

باشد. 
کافی است این بار دولت سیزدهم باور کند، چرخه ای که 
کردند،  متجاهر طی  معتادان  زمینه  در  قبلی  دولت های 
ناکارآمد بوده و این بار می توان با مدیریت هزینه ها و عزم 
دستگاه های متولی، توأم با اعتماد به سازمان های مردم نهاد 
و فعال در زمینه مقابله و پیگیری از آسیب های اعتیاد، 
معضل اجتماعی معتادان متجاهر را برای همیشه و نه در 

کوتاه مدت، بلکه در بستر زمان حل کرد.

معضلِ جمع آوری معتادان متجاهر؛

از پاسکاری وظایف تا عدم تخصیص بودجه مناسب

بانک و بیمه رفاهصنعت

با گذشت چند روز از حادثه تصادف زنجیره ای خودروها در محور بهبهان به 
رامهرمز، »سیدرضا فاطمی امین« -وزیر صمت- پس از اخذ گزارش اولیه فنی، در 
نامه هایی جداگانه به وزیر راه و شهرسازی و همچنین رئیس هیات عامل ایدرو، 
خواستار بررسی دقیق و تعیین عوامل دخیل در بروز حادثه مذکور در کمیسیون 
ایمنی راه های کشور شد. شایان ذکر است؛ در جریان تصادف زنجیره ای خودروها 
در خوزستان 5 تن کشته و بیش از 40 تن مصدوم شدند. »کمال هادیانفر« 
-رئیس پلیس راهور کشور- در خصوص این حادثه گفته است: »در حادثه بهبهان، 
کیسه هوای هیچ خودرویی باز نشد.« پس از آن نیز »عین ا... جهانی« -معاون 
»کیسه هوای  که  کرد  اعلام  ناجا-  راهور  پلیس  ترافیک  فرهنگ  و  اجتماعی 
هیچ یک از 27 مدل خودروی ایرانی در این تصادف باز نشده است.« همچنین 
»احمد نعمت بخش« -دبیر انجمن خودروسازان- در رابطه با حادثه تصادف بهبهان 
گفته است: بررسی ها نشان می دهد در این حادثه 60 خودرو به هم برخورد کردند 
که باعث فوت  و مجروح شدن  تعدادی از هموطنان شده است. 15 خودروی 
حادثه دیده در این حادثه متعلق به ایران خودرو و 23 خودرو برای شرکت سایپا 
بوده است، افزود: در بخش خودروهای سایپا 2وانت نیسان، 3 خودروی پیکاپ، 

3 خودروی ال 90 و 15 پراید درگیر حادثه شده اند.

»دولت طرح همسان سازی حقوق بازنشستگان را به طور جدی پیگیری نمی کند«؛ 
این گلایه ای است که اخیرا از زبان بازنشستگان شنیده می شود. بررسی ها نشان 
می دهد که دو مرحله از متناسب سازی حقوق توسط دولت دوازدهم صورت گرفته 
و بازنشستگان کشور بعد از دو مرحله متناسب سازی، تفاوت قابل توجه در حقوق 
بازنشستگی را مشاهده کردند. بر همین اساس، قرار بر این شد که همسان سازی 
حقوق بازنشستگان در مسیر دائمی شدن قرار گیرد و این در حالی است که در حال 
حاضر دائمی شدن همسان سازی حقوق بازنشستگان به طنابی شبیه شده که عده ای 
طرف تصویب و اجرای آن هستند و یک سمت طناب را می کشند و عده ای دیگر 
معتقدند همسان سازی نتایج خوبی ندارد و طرف دیگر طناب را می کشند و هر کدام 

سعی دارند حرف خود را به کرسی بنشانند.
چندی پیش علی ترکاشوند، دبیر اجرایی خانه کارگر شهر ضمن گلایه نسبت به این 
که دولت طرح همسان سازی حقوق بازنشستگان را به طور جدی پیگیری نمی کند، 
تاکید کرد: »ما از مجلس انتظار داریم از دولت توضیح بخواهد.« بنا به گفته وی، 
»بعد ازسال ها بلاتکلیفی، دولت قبل قدم های کوچکی را در بحث طرح همسان سازی 
برداشت و مجلس نیز خواهان دائمی شدن این مصوبه شد، اما اکنون نمی دانیم 

موضع دولت در این خصوص چیست.«

»مهران محرمیان« -معاون فناوری های نوین بانک مرکزی- از راه اندازی رمز ارز ملی 
در آینده نزدیک خبر داد و گفت مصوبه مربوط به آن به تایید هیات عامل بانک 
مرکزی رسیده است اما مطابق قانون برای اجرایی شدن نیازمند تصویب نهایی از 

سوی شورای پول و اعتبار است.
محرمیان افزود: رمرز ارزهای پولی یا همان دیجیتالی دارای پشتوانه مالی توسط 
بانک مرکزی خواهند بود این در صورتی است که دیگر رمز ارزهای فعال بصورت 
آزاد هیچ پشتوانه اعتباری و ابزاری ندارند و بر اساس اعتمادی است که مردم 

انجام داده اند.
محرمیان اضافه کرد: با توجه به مشکلاتی که در رمزارزهای آزاد بوجود آمده است در 
تمام دنیا بانک های مرکزی به دنبال این هستند تا رمز ارزهای ملی همان کشور را 
داشته باشند و این رمزارز همانند چاپ اسکناس کاغذی است که در جیب ماست 

و پشتوانه آن بانک مرکزی است.
وی افزود: در حال حاضر قوانین جدید این حوزه به هیات عامل بانک مرکزی 
ارسال و این قوانین از سوی هیات عامل مصوب شده و برای تصویب نهایی به 
کمیسیون های فرعی و اصلی شورای پول و اعتبار رفته و نظرات آن ها برای اصلاح 

موارد جمع آوری شده است.

طرح همسان سازی حقوق بازنشستگان 
باز هم به تعویق افتاد؟

راه اندازی رمزارز ملی پس از تصویب 
در شورای پول و اعتبار

درخواست »وزیر صمت« از رستم 
قاسمی برای بررسی تصادف بهبهان

»دنیای هوادار« یاد و خاطر زنده یاد »فرانک داوودی«
- شهید مدافع سلامت - را گرامی می دارد

وضعیتی که در قانون ایران برای معتادان متجاهر در نظر گرفته شده است، هر چند آن ها را بعنوان بیمار 
شناسایی می کند، اما به دلیل پیچیدگی های بیماری اعتیاد و درمان آن، فرد معتاد براحتی تبدیل به مجرم خواهد شد. اما 

باید اشاره کرد که نگهداری معتادان متجاهر، در چنین شرایطی برای مجموعه های دولتی و قضایی بدون هزینه نیست. 

سارا نصرتی 

 نویسنده و مترجم
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استان ها
چشم ها طول عمر ما را پیش بینی می کنند!

دانشمندان اخیراً به مدلی دست یافته اند که می تواند سال های زندگی افراد را با نگاه کردن به شبکیه چشم 
پیش بینی کند، این الگوریتم به قدری دقیق است که می تواند سن نزدیک به ۴۷۰۰۰ نفر در بریتانیا را در یک 
براکت ۳.۵ سال پیش بینی کند، یک دهه قبل این الگوریتم بر روی این تعداد افراد آزمایش شد که ۱۸۷۱ نفر از 

آن ها طی این مدت از دنیا رفته اند.

لرستان

»مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان 
لرستان« خبر داد:

شرکت توزیع نیروی برق استان به 
دستگاه مونوپل مجهز شد

خودنیا«  فریدون  »مهندس 
-مدیرعامل توزیع نیروی برق 
استان لرستان- گفت: با توجه 
در  لرستان  استان  اینکه  به 
منطقه بحرانی کشور از حیث 
بلایای طبیعی قرار دارد. از نظر 
شرایط جغرافیایی نیز استان 
لرستان یک استان کوهستانی 
بوده، لذا پرسنل شرکت در مواقع بحران با مشکل ارتباط بی 
سیمی روبرو می شوند و بمنظور خدمات رسانی بهتر در مواقع 
ضروری و زمان های بحران به هم استانی های عزیز توسط 
پرسنل سخت کوش شرکت، شرکت توزیع نیروی برق استان 
لرستان با هزینه ای بالغ بر چهار هزار میلیون ریال مبادرت 
به خرید یک دستگاه مونوپل نموده که بر روی یک دستگاه 
وانت مزدا نصب گردیده است. مهندس فریدون خودنیا افزود: 
دستگاه مونوپل با توجه به اینکه جابجایی آن بسیار راحت 
و آسان است به منظور رفع ضعف سیگنال دهی در مناطق 
شهری و روستایی و جاهای صعب العبور در زمان بحران در 
محل حادثه قرار می گیرد و ضعف سیگنال به وجود آمده را 
برطرف می سازد و ارتباطات بی سیمی به صورت پایدار برقرار 
می گردد. وی گفت: از مزایای استفاده از دستگاه مونوپل می 
توان به جابجایی آسان، استحکام مناسب، قدرت مانور عالی و 
سهولت در تعمیرات آن اشاره کرد و شرکت توزیع برق لرستان 
با خرید این تجهیز جز    اولین شرکت های توزیع برق کشور می 

شود که به تجهیز ارتباطی مجهز خواهد شد.

البرز

»آیت الله سیدمحمدمهدی حسینی« -امام جمعه کرج- 
در خطبه های نماز جمعه یکم بهمن ماه با گرامیداشت 
و تبریک ولادت صدیقه طاهره)س( و روز زن و مادر، 
اظهار داشت: حضرت زهرا)س(بانویی است، که در عالم 
خلقت نظیر ندارد و جایگاه و مرتبه ایشان بسیار والا، 
عمیق و غیرقابل درک است. وقتی حضرت زهرا )س( 
و  شد  نازل  پیامبر)ص(  بر  وحی  فرشته  آمد  دنیا  به 
پیام آورد که خداوند بر تو و فرزند نو رسیده ات درود 

می فرستد.
امام جمعه کرج با بیان اینکه زهرای اطهر الگوی بشر 
الگوی  تنها  ایشان  بگوییم  اگر  که،  کرد  بیان  است، 
الگوی  ایشان  و  است  غلط  باشد  می  مسلمان  زن 
انسان و بشریت هستند. نماینده ولی فقیه در استان 
الگو  از نیازهای فطری بشر  اینکه یکی  با بیان  البرز 
است، عنوان کرد: به این نیاز در آموزه های های دینی 
توجه بسیاری شده و قرآن الگو و اسوه های خوب و 
بد را معرفی کرده و از جمله آنها می توان پیغمبر و 
ابراهیم)ع( را به عنوان اسوه نام برد که الگوی عملی 

هستند.
در جامعه   زن  جایگاه  در خصوص  کرج  امام جمعه 
تصریح کرد: دید جامعه به زن در دوران پیامبر تغییر 
نگاه  این  متاسفانه  مدرن  دوره  در  امروز  و  کرد  پیدا 
وجود ندارد و به نقش حاکمیتی که بانوان می توانند 
داشته باشد بی توجهی می شود. در دوران ما زن را 
به عنوان کالا می دانند و با قیمت مشخص عرضه 
می کنند و این ظلم به زنان است،  در کشورهای 

این موضوع دیده می شود و متاسفانه  متمدن هم  
پایین  را  آن  شخصیت  و  کردند  نابود  را  زن  کرامت 

آوردند.
وی گفت: اسلام 1400 سال قبل از تمام این سخنان  
قشنگ و دروغ غربی ها دور بود و در میدان عمل به 
زن شخصیتی  اسلام  با ظهور  داد.  بها  و  ارزش  زنان 

فرمایش  و  قرآن  در  و  کرد  پیدا  مستقل 
پیامبرمورد توجه قرار گرفت.

زنان  به  رای  حق  دادن  وی 
مهمترین  از  یکی  را 

به  اسلام  توجهات 
زنان خواند و یادآور 
شد: حق رای دادن 
پیامبر  زمان  در 
تحقق پیدا کرد و 

در آن زمان حق رای 
بیعت  شکل  به  دادن 

آن  در  و  بود 

زمان این فرصت را به زنان دادند. 1400 سال قبل پیامبر 
زن را در مشارکت های اجتماعی دخیل کرد و در غدیر 
آنان  با  امیرالمومنین  که  بودند  بانوان  از  تعدادی  خم 

بیعت کرد.
وی در خصوص ازدواج و لزوم توجه به این موضوع 
ازدواج  در  متاسفانه  داشت:  اظهار  جامعه  در  مهم 
تمامی توجهات صرف امور ظاهری می شود این خود 
ابتدا  از  خانوادگی  مشکلات  آمدن  وجود  به  سبب 
زندگی می شود. اسلام زن را در خانواده رمز آرامش و 
عطوفت و مهربانی می داند و برای این مهم پاداش 

جهاد را در نظر گرفته است.
وی یکی از اموری که مقام معظم رهبری به آن تاکید 
داشتند را تبیین مکتب و منش امام خمینی)ره( 
بیان کرد و گفت: رهبری بر معرفی سبقه درست از 
امام تاکید داشتند و مکتب کامل و جامع امام به 
گروه خاصی تعلق ندارد و اندیشه ناب او برگرفته از 
قرآن و عترت است. این استکبار ستیزی امام زبانزد 
است و عده ای که داعیه خط امام را دارند متاسفانه 
در دوران مدیریت بر جامعه تمام سعی شان 

نزدیک شدن به استکبار بود.
نگری  بصورت   آینده  به  اشاره  با  وی 
داد:  ادامه  انقلاب  معظم  رهبری 
اگر بصیرت و  تیزبینی رهبری 
معظم انقلاب نبود چیزی از 
ارزش های الهی باقی نمانده 

بود.

»امام جمعه کرج« مطرح کرد:

اسلام به بانوان ارزش داد

هرمزگانکرمان کردستان

»ماموستا فایق رستمی« - امام جمعه سنندج- در خطبه های نماز جمعه 
سنندج اظهار داشت: از نزدیک شاهد تلاش راهداری، هلال احمر، نیروهای 
نظامی و انتظامی، بسیج، رسانه ها، خبرگراری ها و صدا وسیما، مسوولان و 

دستگاه های خدمات رسان بودیم و باید قدردان زحمات آنان باشیم.
وی با بیان اینکه دین اسلام، دین یاری و خدمت گزاری به مردم است، افزود: 
در چنین روزهای سختی پرتو ایمان مردم و مسوولان مشخص می شود، 
بنابراین خدمات چند روز اخیر دستگاه ها و مسوولان، نشان از تلاش های 

صادقانه آنان دارد.
امام جمعه سنندج بر لزوم همکاری جدی تر دستگاه ها و همکاری مردم 
در اتفاقات مختلف شد و اضافه کرد: در روزهای اخیر برخی سواستفاده ها 
از جمله ذخیره زیاد نان و مایحتاج، گران فروشی و افزایش کرایه تاکسی 

مشاهده شد که در جامعه اسلامی قابل قبول نیست.
وی به ایستادگی جانانه مردم در هشت سال دفاع مقدس اشاره و آن را فتح 
و پیروزی توصیف کرد و یادآور شد: مقاومت ملت ایران در برابر تحریم های 
اقتصادی آمریکا و جهان، نوعی فتح و پیروزی است و باید قدردان این 

ایستادگی ها بود.

»آیت الله دکتر سید ابراهیم رییسی« -رئیس جمهور- با تشکر از اقدامات انجام 
شده در جریان سیلاب اخیر و نیز استاندار و سایر مدیران در امدادرسانی سیل 
اخیر گفت: پیگیر مشکلات مردم سیلزده بودم و به محض پایان سفر مسکو در 

بین شما حاضر شدم.
رییس جمهور بعد از ظهر جمعه پس از آنکه از طریق فرودگاه جیرفت وارد جنوب 
استان کرمان شد بازدید میدانی و دیدار با اهالی سیل زده را شروع کرد و در نخستین 
نقطه به روستای نهضت آباد شهرستان رودبارجنوب رفت. وی در جمع اهالی این 
روستا تصریح کرد: در کنار کارهای کوتاه مدت و امدادرسانی، اقدامات بلندمدت نیز 
نیاز است که احداث سیل بندهای جیرفت ازمهمترین آنهاست و جزو برنامه های 
دولت به شمار می رود؛ این مهم سریع پیگیری می شود تا با همت جوانان و مردم 

منطقه و پیگیری مسئولان دیگر شاهد اینگونه خسارت ها نباشیم.
به گفته رییسی جبران خسارت کشاورزان و دامداران نیز توسط مسئولان انجام می 
شود و خسارت خانواده ها که اثاثیه منزل آنان دچار مشکل شده جبران می شود 

که در برخی نقاط آغاز شده و در حال تکمیل است.
وی به بازسازی و نوسازی منازل نیز اشاره کرد و گفت: شناسایی و شمارش این 

واحدها توسط مسئولان انجام شده و منازل مردم بسرعت نوسازی خواهد شد.

»مجتبی قهرمانی« -رئیس کل دادگستری استان هرمزگان- گفت: در پی حادثه 
شکستگی لوله میعانات گازی در رودخانه کُل در حوالی روستای گچین بندرعباس 
دستور تشکیل پرونده قضایی برای بررسی دقیق موضوع و تعیین علل بروز این 

حادثه صادر شده است.
قهرمانی گفت: در این راستا به معاون دادستان مرکز استان هرمزگان مأموریت داده 
شده است این حادثه را به صورت ویژه مورد بررسی قرار دهد و نتیجه را گزارش کند. 
براساس این دستور، سازمان های متولی و دستگاه های ذی نفع در ایجاد این خط 
لوله، مکلف به جبران خسارت های زیست محیطی و آسیب های به وجود آمده 

شده اند.
رئیس کل دادگستری استان هرمزگان گفت: بررسی ها برای تعیین میزان 
خسارات وارده و مقصرین احتمالی ادامه دارد که نتایج آن متعاقباً اعلام 

خواهد شد.
اما ماجرا به صورت دقیق چه بود؟ ماجرا از این قرار بود که روز چهارشنبه ۲۹ دی ماه 
۱۴۰۰، بوی نامطبوعی فضای بندرعباس را اشغال کرد ابتدا مردم پنداشتند که به دلیل 
شکستن خطوط انتقال گاز شهری این اتفاق افتاده، اما شرکت گاز این موضوع را 

تکذیب کرد .

احداث سیل بند برای رفع مشکل سیل 
جنوب کرمان ضروری است

دستور تشکیل پرونده قضایی برای بررسی 
دلیل شکستگی لوله انتقال میعانات گازی

دین اسلام، دین یاری و خدمت گزاری 
به مردم است

فرشید گله داری

 نویسنده و خبرنگار
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فرهنگی

سینما و تئاتر

»قصیده گاو سفید« به کارگردانی
 »بهتاش صناعی ها«؛

آغاز اکران فیلمی ایرانی در 
سینماهای آلمان و اتریش

بهتاش  کارگردانی  به  سفید  گاو  قصیده  سینمایی  فیلم 
صناعی ها و مریم مقدم و تهیه کنندگی غلامرضا موسوی از 
سوم فوریه اکران سراسری خود را در سینماهای آلمان و اتریش 
آغاز خواهد کرد. شرکت معتبر ولتکینو )weltkino( که پیش 
 another(از این پخش فیلم های مهمی چون یک دور دیگر
round( ساخته اسکاری توماس وینتربرگ را به عهده داشته 
پخش سراسری فیلم قصیده گاو سفید را در دو کشور آلمان و 

اتریش به عهده دارد.
همزمان در ماه  ژانویه و فوریه اکران این فیلم در کشورهای 
سوئد، ژاپن، پرتغال، جمهوری چک، اسلواکی و کشورهای حوزه 
بالکان نیز آغاز خواهد شد. فیلم قصیده گاو سفید پیش از این 
اکران موفقی را در کشورهای فرانسه، هلند و بلژیک پشت سر 
گذاشت و مورد توجه منتقدان و مخاطبین فرانسوی قرار گرفت.
کشورهایی چون چین، اسپانیا، دانمارک، فنلاند، نروژ، یونان، 
و  اروپایی  دیگر  کشورهای  بسیاری  و  کنگ  هنگ  ترکیه، 
این فیلم در سینماهایشان  به تدریج میزبان  نیز  آسیایی 
از سی کشور جهان  خواهند بود و تا به این لحظه بیش 
قرارداد اکران سراسری فیلم را با پخش کننده فرانسوی به امضا 

رسانده اند.
این فیلم تاکنون در بیش از سی و پنج جشنواره بین المللی 
جشنواره  کارگردانی  بهترین  چون  جوایزی  و  داشته  حضور 
وایادولید اسپانیا، تقدیر ویژه هیئت داوران جشنواره زوریخ 
سوئیس و بهترین فیلم جشنواره فریشتاد اتریش، بهترین فیلم 
داوران آکادمیک جشنواره جنایت و مکافات استانبول را نیز در 

کارنامه خود دارد.

جشنواره فیلم داکا و منار صوفیه؛
حضور همزمان »لاک پشت و 

حلزون« در دو جشنواره خارجی
فیلم سینمایی»لاک پشت و حلزون« به کارگردانی رضا حماسی، 
تهیه کنندگی حماسی و هوشنگ نورالهی و نویسندگی محسن 
رضایی در بخش سینمای جهان بیستمین جشنواره فیلم داکا 
در بنگلادش برای کسب جایزه بهترین فیلم از نگاه مخاطبین 
با دیگر آثار منتخب در این بخش به رقابت می پردازد و به طور 
همزمان در بخش رقابتی فیلم های داستانی چهاردهمین دوره 
جشنواره منار صوفیه در بلغارستان نیز با دیگر آثار راه یافته در 

این بخش رقابت خواهد کرد. 
جشنواره بین المللی فیلم داکا یکی از جشنواره های مهم جنوب 
آسیاست که از سال ۱۹۹۲ میلادی با همکاری انجمن فیلم 
رنگین کمان و با شعار »فیلم بهتر، مخاطب بهتر و جامعه بهتر« 

فعالیت خود را آغاز کرده است.
بیستمین دوره این جشنواره با نمایش آثار منتخب از ۶۰ 
کشور جهان در بخش های مختلفی همچون مسابقه آسیا، 
پانورامای  بزرگداشت،  جهان،  سینمای  زن،  فیلمسازان 
بنگلادش، فیلم های کودکان، سینمای معناگرا و آثار کوتاه 

و مستقل برگزار می شود. 
جشنواره منار صوفیه نیز از سال ۲۰۰۹ در شهر صوفیه پایتخت 
بلغارستان آغاز به کار کرده و هرساله بهترین آثار سینمایی، 
مستند و کوتاه را از کشورهای خاورمیانه، آسیای میانه و شمال 
آفریقا به نمایش می گذارد. این جشنواره به عنوان یکی از 
بزرگ ترین رویدادهای فرهنگی منطقه بالکان شناخته می شود 
و در دوره گذشته )پیش از همه گیری کرونا( میزبان بیش از 

۱۰هزار مخاطب بوده است. 
جشنواره داکا از ۲۵ دی تا ۳ بهمن )۱۵ تا ۲۳ ژانویه ۲۰۲۲( 
در شهر داکای بنگلادش و جشنواره منار صوفیه نیز از ۲۴ دی 
تا ۱۰ بهمن )۱۴ تا ۳۰ژانویه( بصورت فیزیکی و برخط در حال 

برگزاریست.

هشدار

رسانه ها

العظمی نوری همدانی« -مرجع عالیقدر جهان  »آیت الله 
تشیع- در دیدار با »دکتر علی صالح آبادی« - رئیس بانک 
مرکزی- با تاکید بر ضرورت بانکداری بدون ربا فرمودند: »نگاه 
اسلام به مسائل اقتصادی بر حول محور تولید و اشتغال 
می باشد، تقویت بنیه اقتصادی و خودکفایی کشور تنها در 
سایه رشد و شکوفایی صنعت، تجارت و کشاورزی ممکن 
می باشد از این رو لازم است به این موضوعات توجه ویژه ای 

داشته باشید.«
ایشان با انتقاد از گرفتن دیر کرد از سوی بانک ها تصریح 
نخست  فرموده،  نکوهش  بسیار  را  گناه  دو  »قرآن  کردند: 
پذیرش ذلت و قبول سلطه استکبار و دوم ربا؛ چرا که بر اثر 
این دو گناه کرامت انسان ها از بین می رود و سبب ایجاد 
فقر در جامعه می گردد از این رو در تدوین قوانین بانکی باید 
دستورات و موازین اسلامی به دقت مورد توجه قرار بگیرد.«

مرجع تقلید شیعیان در ادامه خاطر نشان کردند: »یکی از 

مشکلات بزرگ امروز بانک ها این است که در اسلام پول 
گرفتن برای تأخیر ادای قرض، حرام است ولی متأسفانه این 
مشکل در بانک ها معمول است؛ در حالی که نباید چنین 
باشد و بارها گفته ایم که دیر کرد نوعی ربا بوده و حرام 

است، بنده تا ریشه كنی ربا در این كشور برای تذكر دادن 
در هر زمانی مصمم هستم و به رؤساء قبلی بانك مركزی 

هم گفته ام.«
آیت العظمی نوری همدانی العالی یکی از مهمترین وظایف 
بانک ها را رونق بخشی به صنعت و تولید دانسته و خاطر 
نشان کردند: »مشی اول بانک ها سپردن سرمایه به دست 
افراد با تجربه و متعهدی باشد که با ایجاد زمینه های تولید، 
کار آفرینی و اشتغال زایی بوجود بیاورند تا هم وضعیت 
معیشت مردم بهتر شود و هم سبب رشد اقتصادی کشور 
گردد.«  معظم له در ادامه به بیان مشکلات اقتصادی موجود 
در جامعه پرداخت و با انتقاد از کاهش ارزش پول ملی کشور 
تا  اندیشیده شود  تدابیری  باید  »امروز  کردند:  خاطرنشان 
بتوانیم این خلأ را جبران کنیم؛ ارزش پول ملی ما در مقایسه 
با بسیاری از کشورهای پایین است، ما باید اشکالات موجود 

در این زمینه را رفع کنیم.«

مدیرکل مطبوعات و خبرگزاری های داخلی توضیحاتی 
را درباره اطلاعیه وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی درباره 
قانون مالیات بر ارزش افزوده بر آگهی های مطبوعاتی 
و لزوم قید مالیات بر ارزش افزوده روی فاکتورهای 
آگهی های مطبوعاتی و ابهامات مطرح شده، بیان کرد.

»ایمان شمسایی« - مدیر کل مطبوعات و خبرگزاری 
های داخلی- در گفت و گویی درباره ی جزئیات این 
ادارات کل  نامه گفت: چهارشنبه گذشته نامه ای به 
کل  اداره  سوی  از  ها  استان  اسلامی  ارشاد  فرهنگ 
مطبوعات و خبرگزاری های داخلی ارسال شد مبنی بر 
اینکه مالیات بر ارزش افزوده را روی فاکتورهای آگهی 
های دولتی قید کنند و این در سامانه جامع رسانه 
ای کشور نیز درج خواهد شد. اما پیرو این اطلاعیه، 
ابهاماتی پیش آمد و بخشی از افراد در فضای مجازی 
مطرح کردند که قانون مالیات بر ارزش افزوده آگهی 
های مطبوعاتی از سوی معاونت مطبوعاتی ابلاغ شد! 
در حالیکه اینطور نبوده و ما ابلاغ نکردیم؛ بلکه این 
قانون 13 دی ماه  از سوی سازمان امور مالیاتی به همه 

ی افرادی که فعالیت اقتصادی دارند، ابلاغ شده بود.
گفت:  قانون  این  ابلاغ  علت  ی  درباره  ادامه  در  وی 
علت آن این است که دولت دوازدهم لایحه ای را به 
مجلس در خصوص مالیات بر ارزش افزوده می دهد 
که این لایحه در مجلس شورای اسلامی تصویب می 
شود و 12 تیرماه از سوی ریاست محترم مجلس شورای 
اسلامی ابلاغ می شود که تقریبا یک ماه قبل از تنفیذ 
سیزدهم  دولت  کار  به  شروع  و  رئیس جمهور  حکم 
از  قانون  این  ماه  دی  بعد 13  ماه   6 آن  پیرو  است. 
سوی سازمان امور مالیاتی ابلاغ می شود که در آن قید 
شده که همچنان بحث امور جاری مطبوعات و نشر از 
جمله واردات کاغذ تامین کاغذ و کارهای جاری حوزه 
مطبوعات و همچنین کتاب از مالیات معاف هستند 
اما دو استثناء قائل شده اند. چاپ و نشر کتاب های 

کمک آموزشی و آگهی های مطبوعات و نشریات. 
این را باید تذکر بدهم که ارزش افزوده چیزی 

است که باید آگهی دهنده پرداخت کند.

شمسایی در توضیحات تکمیلی خود درباره ی 9 درصد 
مالیات بر ارزش افزوده، گفت: شما اگر به بسیاری از 
امور خدماتی مراجعه کنید، وجهی به عنوان مبلغ خود 
کالا در صورتحساب قید شده و در انتهای آن هم 9 
درصد مالیات بر ارزش افزوده. یعنی وجه مورد نظر از 
سوی کسی که آن خدمات را ارائه می کند از خدمات 
گیرنده دریافت می شود و او هم به سازمان مالیاتی 
پرداخت می کند. بنابراین اگر آگهی از 13 دی ماه در 
نشریات منتشر شود 9 درصد ارزش افزوده آن باید از 
سوی آگهی دهنده گرفته شود. آگهی دهنده ها هم 
دو دسته هستند، یا بخش خصوصی هستند یا دولتی 
که ارشاد آن ها را توزیع می کند و وجه فاکتور آن را 

دستگاه اجرایی و وزارتخانه ها پرداخت می کنند.
وی درباره ی موافقان این قانون گفت: استدلال موافقان 
از  چون  دهندگان  آگهی  که  است  این  مذکور  قانون 
تبلیغ کالایشان منتفع می شوند باید ارزش افزوده را 
پرداخت کنند و همچنان امور جاری مطبوعات که به 

خود رسانه برمی گردد معاف است. 
درباره ی  داخلی  و خبرگزاری های  مدیرکل مطبوعات 
ساز و کار این مکاتبه در صدور  فاکتور نیز عنوان کرد: 

ادارات  به  نکته  این  مکاتبه،  این  با 
اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  کل 

در  که  شد  اعلام  ها  استان 
دستگاه  از  فاکتورها  صدور 
های دولتی 9 درصد را هم 
اگر  که  چرا  کنند،  اضافه 

این اتفاق نیفتند 

تصور مثلا یک کادر آگهی 100 هزار تومانی برای وزارت 
نفت صادر می شود و فلان رسانه آن را دریافت می 
کند، رسانه در آخر سال متوجه می شود چون آگهی 
مذکور بعد از تاریخ ابلاغ قانون چاپ شده، باید 9 درصد 
آن را نیز پرداخت کند. ولی الان با نامه ای که ما زدیم 
باید روی فاکتور وزارت نفت که عنوان مثال ما بود 
زده شود، صدهزارتومان به اضافه ی ۹ درصد مالیات 
بر ارزش افزوده تا آن را به روزنامه مورد مثال پرداخت 

کند.
شمسایی در پایان درباره ی اینکه اینکار تا چه میزان به 
نفع مطبوعات است نیز اظهار کرد: حتما ما به عنوان 
معاونت مطبوعاتی خواستار اصلاح این قانون هستیم، 
بالاخره با اوضاع شکننده اقتصادی روزنامه ها، گرانی 
کاغذ و سایر مسائل، آنها بیش از گذشته نیازمند حمایت 
هستند و خود به خود ممکن است با افزایش تعرفه ها، 
میل به آگهی دادن به روزنامه ها کاهش یابد که به 
ضرر رسانه هاست. البته درخصوص آگهی های دولتی 
کمتر این مشکل پیش می آید چرا که دولت هزینه آن 
را پرداخت می کند، ولی در آگهی های خصوصی به 
تبع وقتی  یک شرکت خصوصی بخواهد به روزنامه ای 
آگهی دهد و ببیند که 9 درصد افزایش یافته شاید به 
مرور زمان میل و رغبتش به آگهی دادن به روزنامه ها 
کم شود. البته این بحث وجود دارد که مرجعیت رسانه 
اگر با کار حرفه ای ما حفظ شود و واقعا رسانه اثرگذار 
باشد، آگهی دهنده تحت هر شرایطی احساس می کند 
که باید برای دیده شدن محصولش و جذب مشتری 
آن را پرداخت کند.البته موضع ما این است که باید 
این مسأله را پیگیری کنیم و برای کمک به 
اقتصاد نشریات و روزنامه ها این قانون 
را به گونه دیگر  اصلاح کنیم. تلاش 
هایی در این زمینه انجام می دهیم 
دی   13 از  قانون  چون  ولی 
حقی  شده،  اجباری  ماه 
از رسانه ها نباید 

ضایع نشود.

در دیدار »آیت الله العظمی نوری همدانی« با »رئیس بانک مرکزی« مطرح شد:

اینکه بانک ها برای تأخیرِ ادای قرض پول می گیرند، در اسلام حرام است

توضیح »مدیرکل مطبوعات و خبرگزاری های داخلی« درباره یک مکاتبه؛

حتما خواستار اصلاح این قانون هستیم

حتما ما به عنوان معاونت مطبوعاتی خواستار اصلاح این قانون هستیم، بالاخره با اوضاع شکننده اقتصادی 
روزنامه ها، گرانی کاغذ و سایر مسائل، آنها بیش از گذشته نیازمند حمایت هستند و خود به خود ممکن است با افزایش 

تعرفه ها، میل به آگهی دادن به روزنامه ها کاهش یابد که به ضرر رسانه هاست.

احتمال وقوع پیک ششم کرونا از اسفندماه، بازگشایی ها و خطر گسترش امُیکرون
دکتر علیرضا ناجی، رییس مرکز تحقیقات ویروس شناسی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی اعلام کرد: از 
اسفند ماه خیز ششم بیماری آغاز شود و میزان مرگ و میر افزایش یابد. نکته مهم این است که این افزایش 
موارد به اندازه خیز پنجم که با سویه دلتا رخ داد، نخواهد بود؛ ولی هر نوع خیز از بیماری باعث بیماری و 

خسران خواهد شد.
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ورزشی
پیشنهاد جدید برای آزمون؛ تیم انگلیسی به دنبال ستاره تیم ملی ایران

پسایت »اکسپرس« انگلیس خبر داد: باشگاه برنلی انگلیس برای جذب سردار آزمون ستاره ایرانی زنیت سن پترزبورگ اقدام 
کرد. طبق گزارش این رسانه انگلیسی باشگاه برنلی برای جذب آزمون پیشنهاد 10 میلیون پوندی به زنیت داده و منتظر پاسخ 
باشگاه روسی در این زمینه است. پیش از این لیون فرانسه برای جذب آزمون پیشنهاد 6 میلیون پوندی داد ولی باشگاه زنیت 

این پیشنهاد باشگاه فرانسوی را رد کرد.

سوژه

ازبکستان حریف بانوان ایران نشد؛

پیروزی تیم ملی فوتسال زنان 
ایران در اولین دیدار از کافا

تیم ملی فوتسال زنان ایران در اولین دیدار خود از تورنمنت 
بهمن  اول  جمعه،  کافا  به  موسوم  مرکزی  آسیای  فوتسال 
۱۴۰۰ مقابل ازبکستان به میدان رفت و با نتیجه پنج بر دو به 
پیروزی رسید. نیمه اول این دیدار با برتری دو بر صفر ایران به 
پایان رسید. سحر زمانی و فاطمه پاپی برای ایران گلزنی کردند. 
ملی پوشان ایران در نیمه دوم هم سه بار دیگر دروازه حریف خود 
را باز کردند. سارا شیربیگی، فرشته کریمی و نسا احدی گلزنان 
ایران در این نیمه بودند. ازبکستان هم موفق شد دو بار دروازه 

ایران را باز کند.
ایران در دومین دیدار خود شنبه، ۲ بهمن ۱۴۰۰ از ساعت ۱۸ 
به وقت محلی مقابل تاجیکستان به میدان می رود. این اولین 
تورنمنت ایران بعد از حدود دو سال تعطیلی است. آخرین باری 
که ایران در تورنمنتی بین المللی شرکت کرد اردیبهشت ماه ۱۳۹۸ 

بود که به روسیه اعزام شد.
سحر پاپی، فاطمه پاپی، طاهره مهدی پور، اعظام آخوندی، مهسا 
علی مددی، فاطمه رحمتی، فرشته خسروی، سحر زمانی، فرشته 
کریمی، فرزانه توسلی، سارا شیربیگی، نسترن مقیمی و نسا 
احدی بازیکنان ایران در این تورنمنت هستند که هدایت آنها را 

فروزان سلیمانی بر عهده دارد.

ترکیب احتمالی تیم ملی کشتی آزاد برای 
رویارویی با آمریکا؛

جمعِ »مازنی ها« در آمریکا 
هم جمع است

با توجه به پایان مسابقات کشتی آزاد قهرمانی کشور، به 
نظر می رسد ترکیب تیم ملی ایران برای مصاف دوستانه 

با آمریکا مشخص شده است.
تیم های ملی کشتی آزاد ایران و آمریکا قرار است روز 
۲۳ بهمن ماه در آرلینگتون تگزاس مصاف دوستانه ای 
با هم داشته باشند و از این رویارویی با نام »مسابقه در 
بالپارک« یاد شده است. پیش از این اعلام شده بود که 
بعد از مسابقات قهرمانی کشور، با توجه به تغییر وزن 
چند تن از اعضای تیم ملی آزاد ایران در مسابقات جهانی 
۲۰۲۱ اسلو، در مورد نفرات اعزامی به آمریکا تصمیم گیری 

خواهد شد.
 ۵۷ در  سرلک  علیرضا  می شود  شنیده  ترتیب  این  به 
کیلوگرم، مجید داستان در ۶۱ کیلوگرم، رحمان عموزاد در 
۶۵ کیلوگرم، عرفان الهی در ۷۰ کیلوگرم، یونس امامی 
در ۷۴ کیلوگرم، محمد نخودی در ۷۹ کیلوگرم، حسن 
یزدانی در ۸۶ کیلوگرم، کامران قاسمپور در ۹۲ کیلوگرم، 
مجتبی گلیج در ۹۷ کیلوگرم و امیرحسین زارع در ۱۲۵ 

کیلوگرم آزادکاران ایران در سفر به تگزاس خواهند بود.
این در حالی است که تیم آزاد ایران در مسابقات جهانی نروژ 
رحمان عموزاد را در ۶۱ کیلوگرم و امیرمحمد یزدانی را در ۶۵ 
کیلوگرم در اختیار داشت که یزدانی با تغییر وزن، در مسابقات 

کشوری نفر سوم ۷۰ کیلوگرم شد.

داستان جلد

بسیار  حواشی  با  والیبال  برتر  لیگ  های  رقابت 
با  فدراسیو ن  نیست  مشخص  و  می شود  پیگیری 
بی  رسید؟  به کجا خواهد  گرفته،  در پیش  که  راهی 
کفایتی مسئولان سازمان لیگ برتر و ضعف مدیریتی 
را  ایران، شرایط  اسلامی  والیبال جمهوری  فدراسیون 
برای برگزاری مسابقات قهرمانی لیگ برتر و دسته یک 

کشور روز به روز بدتر و بدتر کرده است.
 اتفاقات اخیر در امر برگزاری این رقابت ها که باید در 
کمال آرامش انجام می شد، گویای این حقیقت انکار 
ناپذیر است که در سایه عملکرد ضعیف سازمان لیگ 
والیبال،  فدراسیون  مسئولان  ناکارآمدی  نهایت  در  و 
مسابقات باحواشی زیادی همراه شده است!  متأسفانه 
از  برخی  مماشات  و  تبعیض  اخیر،  هفته های  در 
ستادهای ملی مقابله با کرونا در استان ها نیز به این 

مسائل دامن زده اند؟!
چطور می شود در شرایط کنونی یک بام و دو هوا در 
ستادهای ملی مبارزه با کرونا حاکم باشد؟! در اصفهان 
که بخش اعظم شهرهایش طبق اسناد موجود و گفته 
ستاد کرونا به وضعیت آبی و زرد رسیده است، اجازه 
نفری حماسه  به سالن مجهز ۶ هزار  ورود تماشاگر 
۲۵ آبان ورزشگاه نقش جهان اصفهان داده نمی شود، 
اما برای بازی های دیگر شهر ها به ویژه سالن ۶ هزار 
درصدی   ۲۰ از  ورودبیش  اجازه  ارومیه   غدیر  نفری 
دادن  نشان  با  تلویزیونی  دوربین  که  می گردد  صادر 

که  کرد  ثابت  سالن  در  حاضر  تماشاگران  سکوهای 
از ۲۰ درصد هوادار و تماشاچی در این سالن  بیش 

حضور داشتند!
شرایط  این  آوردن  بوجود  پاسخگوی  کسی  چه  حال 
نامساعد است؟ ستاد ملی مبارزه با ویروس کرونا یا 
فدراسیون والیبال یا مدیران ادارات کل ورزش وجوانان 

استان ها و هیاُت های ورزشی!؟
تعجیل  بخاطر  بازیکنان  روزافزون  مصدومیت های 
فدراسیون در پایان دادن مسابقات و برگزاری فشرده 

رقابت ها به هر قيمت بس نبود که باید شاهد تعطیلی 
بازی نیمه تمام مسابقه تیم های آذرباتری ارومیه و 
لبنیات هراز آمل در لیگ برتر باشیم! واقعأ فدراسیون 
والیبال با این شیوه برگزاری مسابقات)من درآوردی( به 
به کجا منتهی  راه  این  درنهایت  و  ره می رود؟!  کدام 
برنامه  این  خورده ای  پاک  شیر  کدام  شد؟!  خواهد 
عجيب و غريب را تدوین کرده و والیبال پیشرفته ایران 

را به این روز انداخته است!؟
میثم  مجرد،  علی اصغر  مصدومیت  که  شرایطی  در 
غلامی،  مسعود  غفور،  امیر  کاظمی،  صابر  صالحی، 
علیرضا مباشری، علیرضا بهبودی، عادل غلامی و عدم 
باعث  بازی ها  فشردگی  و  اثرگذار  بازیکنان  همراهی 
گردیده تا از کیفیت رقابت های این فصل کاسته شود! 
عامل این اتفاقات ناگوار که منجر به عمل های جراحی 
هم شده، چه می تواند باشد بجز بی توجهی مسئولان 
امر  در  غلط  برنامه ریزی های  و  والیبال  فدراسیون 
برگزاری مسابقات!؟ چرا مقامات وزارت ورزش و جوانان 
به این مسائل توجه ندارند و اهمیتی به رویدادها و 
با  نمی دهند؟  والیبال  فدراسیون  نابسامان  وضعیت 
نگاهی به رویدادهای هفته ششم مرحله برگشت، به 
عمق عملکرد غیرقابل قبول مسئولان فدراسیون والیبال 
این  تصمیمات  منفی  پیامدهای  شدت  نهایت  در  و 

فدراسیون پی خواهیم برد.
آذر  این هفته،  بازی.های حساس و مهم  از  در یکی 
باتری در سالن ۶ هزار نفری غدیر ارومیه میزبان تیم 
لبنیات هراز آمل بود که پس از اتمام دو ست که با 
برتری تیم لبنیات هراز آمل همراه شد، معلوم نیست 
به چه دلیل با پایان یافتن ست دوم به دستور آقای 
در  بازی  والیبال  فدراسیون  ناظر  زاده  حسن  یونس 
ست سوم برگزار نشد و به تعطیلی مسابقه انجامید و 
ناظر فدراسیون از سرپرست تیم هراز آمل خواست تا 
سالن مسابقه را ترک کنند!؟ امیدواریم سازمان لیگ 

آذرباتری  نیمه تمام  بازی  تعطیلی  علت  پاسخگوی 
غیرقانونی  بنظر  که  باشد  آمل  لبنیات هراز  و  ارومیه 

می آید!
تیم های فولاد مبارکه سپاهان و شهرداری ارومیه نیز 
در هفته نوزدهم  لیگ برتر والیبال مردان باشگاه های 
ارومیه در حضور خیل  بار دیگر تیم شهرداری  کشور 
غیاب  در  و  ارومیه  غدیر  در سالن  تماشاگران خودی 
با  تیم  این  پشت خط زن  و  پرثمر  یار  کاظمی  صابر 
شکست سنگین سه بر صفر دیگری مواجه شد، البته 

در نبود امیر غفور قطر پاسور و پشت خط زن خود که 
دچار مصدومیت شده است! برتری قاطعانه صدرنشین 
جدول و تکرار نتیجه دور رفت ثابت می کند که آقای 
ورئیس  شهرداری  باشگاه  مدیرعامل  رضایی  پیمان 
میلیاردی  هزینه های  صرف  با  ارومیه  والیبال  هیاُت 
نتوانسته است تیمی در شاُن نام پرآوازه والیبال ارومیه 
ببندد تا انتظارات هواداران پرشور و متعصب والیبال 

دیار چی چست را برآورده کند!
تلاقی دو تیم پایتخت نشین پیکان و جوانان پرانگیزه 
خطه والیبال خیز ترکمن صحرای گنبد که در طول پنج 
ست و ۱۴۲ دقیقه بازی با حواشی زیادی همراه بوده 
است که منجر به دریافت کارت زرد پوریا یلی بازیکن 
شماره 20 از تیم پیکان و ادریس دانشفر بازیکن شماره 
7 گنبدی و اخراج کامبیز یعقوبی دستیار عظیم جزیده 
در ست سوم شد و متعاقب آن در ست های چهارم و 
پنجم عظیم جزیده مربی تیم شهرداری گنبد و پوریا 
فیاضی بازیکن شماره 17  تیم پیکان نیز به دریافت 

کارت قرمز نائل گردیدند!
در جریان دیدار تیم های سایپا و راه یاب ملل مریوان 
ناصر شهنازی مربی تیم سایپا از سوی داور با کارت 
امیری،   بابک  اعتراضات  پایان  در  و  شد  قرمزجریمه 
خشم و عصبانیت احمد سرمست داور با اخلاق وبین 
المللی اهل کرمان را برانگیخت که با  پادرمیانی محمد 
گردید!   بخیر  ختم  غائله  دوم  داور  و  خمسه  شعبان 
فنی  کادر  در  بناچار  هم  سایپا  باشگاه  مدیره  هیئت 
تغییراتی به عمل آورد وسهراب به نژاد مربی پایه خود 

را جانشین ناصر شهنازی کرد.
و  نقدی  جرایم  همه  این  و  حواشی  همه  این 
نشدنی  تمام  اعتراضات  و  پیاپی  محرومیت های 
بازیکنان و مربیان در هفته های اخیر که نشاُت گرفته 
بر  در  را  نتیجه ای  است چه  لیگ  مدیریتی  از ضعف 
داشته است؟ زمانی که سیاست های غلط در سازمان 
لیگ و فدراسیون والیبال به مورد اجرا گذاشته می شود، 
غیر از این نباید انتظار داشت، حرف اول و آخر را باید 
کرده  اختیار  که سکوت  بزند  جوانان  و  ورزش  وزارت 
و توجهی به مسائل غیرورزشی و عملکرد غیراصولی 
رئیس و زیر مجموعه های فدراسیون ها بویژه والیبال 

ایران ندارد!
گوش  به  اگرچه  قلم؛  این  صاحب  آخر  سخن  اما  و 
نمی رسد فریاد! زیرا خانه از پای بست ویران است! تا 
بداخلاقی و مشکلات  و  قانون شکنی  باید شاهد  کی 
فشرده  برگزاری  و  ورزش  در  اخلاق  پیرامون  حواشی 
هفته،  همه  که  باشیم  والیبال  برتر  لیگ  مسابقات 
محرومیت و جرایم نقدی بازیکنان و مربیان افزایش 

پیدا می کند!؟

اگرچه به گوش نمی رسد فریاد؛ 

این خانه از پای بست ویران است!

رقابت های لیگ برتر والیبال با حواشی بسیار پیگیری می شود و مشخص نیست فدراسیو ن با 
راهی که در پیش گرفته، به کجا خواهد رسید؟ بی کفایتی مسئولان سازمان لیگ برتر و ضعف مدیریتی 

فدراسیون والیبال جمهوری اسلامی ایران، شرایط را برای برگزاری مسابقات قهرمانی لیگ برتر و دسته یک 
کشور روز به روز بدتر و بدتر کرده است.

اصغر قلندری

  نویسنده و روزنامه نگار
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ورزشی
حضور قطعی تماشاگران در بازی های تیم ملی

رئیس مرکز اطلاع رسانی وزارت کشور اعلام کرد: مصوبه ستاد ملی کرونا درباره حضور ۱۰ هزار تماشاگر در بازی های 
مقدماتی جام جهانی فوتبال قطعی است و برای اجرا، به فدراسیون فوتبال ابلاغ شده است. حضور این افراد منوط 

به تزریق دو دُز واکسن است.

توپ  و تور

عراق اولین حریف ایران؛

برنامه تیم ملی ایران در مرحله 
اصلی هندبال قهرمانی آسیا

بیستمین دوره مسابقات هندبال قهرمانی مردان آسیا به 
میزبانی عربستان از ۲۸ دی آغاز شد. تیم ملی ایران در مرحله 
گروهی با برتری مقابل سه حریف خود یعنی هند، استرالیا و 
عربستان به عنوان سرگروه به دور بعدی مسابقات راه یافت. 
مرحله اصلی مسابقات از شنبه ۲ دی آغاز می شود و تیم ملی 
ایران در اولین دیدار خود از ساعت ۱۴:۳۰ به مصاف تیم ملی 

عراق خواهد رفت. 
تیم ملی عراق در مرحله گروهی مقابل امارات با یک اختلاف 
گل و برابر عمان با ۲ اختلاف گل به برتری رسیده بود و مقابل 
قطر با حساب ۲۲ بر ۳۷ شکست خورده بود. دیگر حریف 
ایران در این مسابقات کویت است. این بازی روز دوشنبه 
۴ بهمن از ساعت ۱۴:۳۰ آغاز خواهد شد. تیم ملی کویت 
در مرحله گروهی این مسابقات تیم های اردن و سنگاپور را 
با اختلاف شکست داده بود اما مقابل کره با یک اختلاف 

بازی را واگذار کرد.
این  اصلی  مرحله  در  ایران  حریف  سومین  بحرین 
روز   ۱۸:۳۰ ساعت  از  دیدار  این  است.  مسابقات 
بحرین همانند  انجام خواهد شد.  بهمن  چهارشنبه ۶ 
ایران به عنوان صدرنشین وارد این مرحله شده و مقابل 
هر سه حریفش یعنی هنگ کنگ، ازبکستان و ویتنام 

به برتری رسیده بود.
*گروه بندی تیم ها در مرحله اصلی مسابقات قهرمانی مردان آسیا: 

گروه یک: کره، عربستان، قطر و ازبکستان
گروه ۲: کویت، ایران، عراق و بحرین
گروه ۳: اردن، هند، امارات، ویتنام

گروه ۴: سنگاپور، استرالیا، عمان، هنگ کنگ
برنامه کامل مرحله اصلی مسابقات هندبال قهرمانی مردان 

آسیا عربستان: 
شنبه دوم بهمن:

قطر - عربستان ساعت ۱۲:۳۰
ایران - عراق ساعت ۱۴:۳۰

کره - ازبکستان ساعت ۱۶:۳۰
بحرین - کویت ساعت ۱۸:۳۰

دوشنبه ۴ بهمن:
ازبکستان - قطر ساعت ۱۲:۳۰

ایران - کویت ساعت ۱۴:۳۰
عربستان - کره ساعت ۱۶:۳۰
بحرین - عراق ساعت ۱۸:۳۰

چهارشنبه ۶ بهمن:
عربستان - ازبکستان ساعت ۱۲:۳۰

کویت - عراق ساعت ۱۴:۳۰
کره - قطر ساعت ۱۶:۳۰

ایران - بحرین ساعت ۱۸:۳۰
تیم های حاضر در این مسابقات روز هفتم بهمن استراحت 
خواهند داشت. مرحله نیمه نهایی ۹ بهمن و مرحله فینال و 
رده بندی در ۱۰ بهمن برگزار خواهد شد. همچنین تیم های 
اردن، هند، امارات، ویتنام، سنگاپور، استرالیا، عمان و هنگ 
کنگ در روزهای شنبه، یکشنبه و دوشنبه دوم تا سوم بهمن 
و همچنین جمعه ۸ بهمن برای تعیین جایگاه ۹ تا ۱۶ رقابت 

خواهند کرد.

مکث

»سرزمین عجایب«؛ بدون اغراق شاید بهترین عنوانی که بتوان 
برای وصفِ احوالِ غریبِ این روزهای فوتبال ایران بکار برد، 
همین باشد! جایی که برای سعادتمندی، به تیم های دولتی  
وعده  ی خصوصی سازی می دهند و همزمان غالب تیم های 
خصوصی ، محروم از حداقل ها بدنبال حمایتِ همان دولتی ها 
هستند. گرچه اینکه خصولتی ها هم با پولِ ملت از جیبِ 
صنعت، آروغِ تیمداری خصوصی می زند را هم باید به این 

شگفتی ها اضافه کرد.
اینکه فوتبال ایران مدت هاست در مرزِ ورشکستگی قرار دارد 
و برای ادامه حیاتِ نکبت بار خود، از سرمایه عمومی گدایی 
می کند، دیگر اتفاق جدیدی نیست، اما در همین شرایطِ 
موفق  البته  و  فعال  دولتی مان، حضورِ  فوتبال  رقت انگیزِ 
اقتصاد  وضعیتِ  بهبودِ  به  می تواند  خصوصی،  تیم های 

ورشکسته فوتبال کشور کمک بسزایی کند. 
گرچه در همین لیگ ۱۶ تیمی به اصطلاح برتر، تنها تیم های 
»نساجی مازندران«، »شهرخودرو خراسان«، »هوادار تهران« و 
»تراکتور آذربایجان« بصورت تمام  خصوصی اداره می شوند و 
مابقی یا متعلق به وزارتخانه ای هستند که در اصل، دولت 
تصمیم سازِ آن هاست و یا از جیبِ مبارکِ صنعت تغذیه 
می  کنند که همان خصولتی های فوق الذکر بشمار می روند، 
اما نکته عجیب تر جایی است، که این روزها هر چهار تیمِ 
مشکلات  با  کشور،  فوتبال  سطح  بالاترین  در  خصوصی 
عدیده ای دسته و پنجه نرم می کنند. نساجی حتی از داشتنِ 
زمینِ تمرین محروم مانده، شهرخودرو به احوالی ادبار دچار 

شده، تراکتور هم که مدت هاست غرق در استیصال است!
بدون شک، اینکه تیم های خصوصی باید از طریقِ هزینه 
بدیهیات جهان  از  اداره شوند،  مالکین  یا  مالک  شخصی 
فوتبال است، اما وقتی نامِ یک استان در پسوندِ همان تیم 
قرار می گیرد، باید نگاه های تعاملی و حمایتی وجود باشد. 
تیم های  با  بنحوی  فوتبال،  مسئولینِ  است،  لازم  باری؛ 
برای حضور و  نیروی محرکی  خصوصی برخورد کنند که 
ادامه فعالیت سرمایه های خصوصی در فوتبال ایجاد شود، 
نه اینکه با نگاه هایی آلوده به تبعیض و سوءمدیریت، موجب 
احوالِ  و  دهند  ترجیح  قرار  بر  را  فرار  خصوصی ها  شوند، 
فوتبال  بدتر از وضعیت فعلی شود، گرچه لازم است، زمانی  
که سرمایه خصوصی استطاعت و بضاعت تیمداری را ندارد، 
عطای حضور در فوتبال را به لقایش ببخشد تا مشکلات 

فوتبال بیش از این هم نشود.
اینکه در روزگاری نچندان دور، تنها تیمِ فوتبال خراسان در 
زمره مدعیان قهرمانی رقابت های لیگ برتر قرار داشت و 
بعنوان نماینده فوتبال کشور در رقابت های آسیایی حاضر 
می شد، اما حالا با ۴ امتیاز از ۱۵ هفته، با هزاران مشکل 
واژه  از  فراتر  پا می زند، چیزی  و  انتهای جدول دست  در 
فاجعه برای تیمداری خصوصی است، آن هم در فوتبالی 
که خصوصی سازی تبدیل به آمال و آرزویی دیرین و البته 

نشدنی، برای بزرگترین تیم های فوتبال کشور شده است!
یعنی خراسانِ بزرگ، با این حجم از سرمایه و ظرفیت، حتی 

لایق داشتنِ یک تیمِ آبرومند در سطح اول فوتبال کشور 
نیست!؟ اصلا اگر شهرخودرو هم به بلایِ عظیمی که بر سر 
ابومسلم و پیام در فوتبال خراسان آمد، دچار و از صحنه فوتبال 
محو شود، چه کسی پاسخگوی این فجایع مدیریتی توام با 
عناد خواهد بود؟ یقینا در طولِ عمر چندین ساله شهرخودرو 
خراسان، انتقادات جدی، نسبت رویکرد و تصمیماتِ مدیران 
این تیم، وارد بوده و در این حقیقت شکی نیست که همه 
عوامل، در شرایط فعلی مقصر هستند، اما اینکه نماینده 
یک استان در شهر خود هم با هزاران معضل روبه رو بوده، از 
حداقل ها محروم است و حتی به اصلِ مالکیتِ آن هم که 
یک قانون در ایران اسلامی است، احترام گذاشته نمی شود، 
دیگر نمی تواند برای احدی جای توجیه باقی بگذارد! آن هم 
زمانی که عمده ی مسببان این سوءمدیریت تلاشی برای 
بهبود شرایط انجام نمی دهند و با یک شیوه »غیراصولی« 
بی تفاوت نسبت به همه آن نبایدهایی که در فوتبال خراسان 
رخ داده، در منصابِ مدیریتی بالاتر هم، تصمیم ساز شده اند! 
باری؛ نه تنها شهرخودرو، بلکه حال فوتبال خراسان هم خوب 
نیست، دیگر مسکن های موقتی هم دردی را درمان نمی کند، 
فوتبال خراسان با تمام پتانسیلی که دارد، نیازمندِ جانی 
تازه است، شاید هدف کوتاه مدتِ نجات فوتبال خراسان، 
حفظ امتیاز لیگ برتری شهرخودرو باشد، اما تغییر رویکرد 
مدیریتی برای استفاده از تمامی ظرفیت ها، باید یک اصل 
برای رسیدن فوتبال به جایگاه واقعی این استان شود. گرچه 
آنچه از احوالات فوتبال کشور می توان دریافت که، پایان تمام 
خصوصی سازی ها در فوتبال ایران نابودی است. راستی! یکی 
از همین خصوصی ها »گل ریحان البرز« بود، تیمی که صعود به 
رقابت های لیگ یک را مقتدرانه با یک »مدیریت« جشن گرفت، 
رکورد بیست هفته شکست ناپذیری در لیگ یک را هم کسب 
کرد، اما زمانی که تغییرات رخ داد، با سوءمدیریتی بی سابقه، 
حالا خبر سقوط مستقیمش به لیگ سه را مخابره می کنند، 
بالاخره تیمداری خصوصی  جز ژست، مدیریت هم می خواهد 

که برخی نداشتند.

حکایتِ مدیران و مدیریتِ »غیراصولی«؛

عاقبتِ تیمداری به سبکِ »آقایان«...

تیم ملی فوتبال زنان ایران در اولین دیدار خود از جام 
در  دی   ۳۰ پنجشنبه،  روز  آسیا  زنان  فوتبال  ملت های 
به  میزبان  هند  مقابل  بمبئی  پاتیل  وای  دی  ورزشگاه 
میدان رفت و در پایان به تساوی بدون گل دست پیدا 
کرد. ایران برای اولین بار در جام ملت های آسیا شرکت 

کرده است.
نیمه اول: دقایق ابتدایی این نیمه پایاپای پیش رفت و دو 
تیم موقعیت خطرناکی روی دروازه یکدیگر ایجاد نکردند. 
در دقیقه ۱۱ بازی اولین ضربه آزاد برای ایران به دست آمد 
که پس از ارسال در محوطه جریمه هند و ضربه سر نگین 
زندی به تیرک افقی دروازه برخورد کرد. در ادامه بازیکنان 
ایران معتقد به خطای هَند و پنالتی بودند و تعدادی از 
آنها در حالی که توپ هنوز در محوطه ۱۸ قدم هند بود 
به سمت داور رفتند تا اعتراض کنند اما در نهایت توپ 
به دروازه بان هند رسید و بازی ادامه پیدا کرد. ارسال دفاع 
در  را  زندی  نگین  به پشت محوطه ۱۸ قدم هند،  ایران 
موقعیت گلزنی قرار داد اما ضربه این بازیکن در چارچوب 
نبود و به بیرون رفت. دقایقی بعد شوت بازیکن هند با 

فاصله کمی از بالای دروازه زهره کودایی بیرون رفت.  
دقیقه ۳۱ این دیدار موقعیت خطرناکی برای هند به دست 
آمد؛ زمانی که بازیکنان هند توپ را به محوطه جریمه ایران 
ارسال کردند، زهره کودایی از دروازه خارج شد و نتوانست 
توپ را بگیرد و دروازه خالی ماند اما بازیکن هند نتوانست 
بین مدافعان ایران ضربه خود را به سمت دروازه بزند. چند 

دقیقه بعد هم بازیکنان هند توپ را به پشت دفاع ایران 
ارسال کردند و ضربه بازیکن این تیم از بالای دروازه بیرون 
رفت.در ادامه دو تیم موقعیتی جدی روی دروازه هم به 
وجود نیاوردند و این نیمه با تساوی بدون گل به پایان 

رسید.  
نیمه دوم: هند در دقایق ابتدایی این نیمه توپ و میدان را 
در اختیار داشت اما موقعیت خطرناکی را روی دروازه ایران 
به وجود نیاورد. تا اینه در دقیقه ۵۰ مسابقه بازیکن هند 
بین دو مدافع ایران موقعیت خوبی برای گلزنی داشت اما 
نتوانست ضربه محکمی به توپ بزند و توپ از کنار دروازه 
بیرون رفت. در حمله بعدی این تیم هم قبل از اینکه 

بازیکن هند در موقعیت گلزنی قرار بگیرد دفاع ایران توپ 
را از محوطه ۱۸ قدم راهی کرنر کرد. فشار هند ادامه پیدا 
کرد تا مریم ایراندوست دو تعویض پیاپی انجام بدهد. 
سربالی و چهکندی از زمین بیرون رفتند و نیکخواه و زهرا 

معصومی جایگزین آنها شدند.  
در دقیقه ۶۱ مسابقه هند در موقعیتی خطرناک قرار گرفت 
که شوت بازیکن این تیم توسط غزاله بنی طالبی به بیرون 
رفت و به تور دروازه برخورد کرد. در ادامه هم زهره کودایی 
ضربه حریف را راهی کرنر کرد تا دروازه ایران همچنان بسته 
باقی بماند. دقیقه ۷۶ این دیدار بهترین موقعیت گلزنی 
هند به دست آمد و در حالی که بازیکن این تیم فاصله 
کمی با دروازه ایران داشت و با سر به توپ ضربه زد،  زهره 
کودایی درخشید و مانع باز شدن دروازه اش شد. نگین 
زندی در دقیقه ۷۹ در موقعیت گلزنی قرار گرفت و در حالی 
که دروازه بان هند از دروازه خارج شده بود به توپ ضربه زد 

اما بازیکن هند توپ را راهی کرنر کرد.   
در دقیقه ۸۹ بازیکن هند در موقعیت تک به تک با دروازه 
ایران قرار گرفت اما قبل از اینکه به توپ ضربه بزند دفاع 
ایران توپ را به کودایی رساند. در نهایت این مسابقه با 

تساوی بدون گل به پایان رسید.  
ملی پوشان ایران در دومین دیدار خود یکشنبه، سوم بهمن 
۱۴۰۰ از ساعت ۱۳ و ۳۰ دقیقه مقابل چین پرافتخارترین 
تیم این مسابقات به میدان می رود. چین در اولین دیدار 

خود چین تایپه را با چهار گل شکست داد.  

تساوی در اولین حضور در جام ملت های آسیا؛ 

غنیمتِ یک امتیازی »دختران ایران« از هند
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